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شرایط جوی در وضعیت »خطرناک«

 »آرمان ملی« رویکردهای صدا و سیما 
در خصوص چهره ها را بررسی می کند

در گفت وگو ی»آرمان ملی« با محسن روحی صفت  مطرح شد

 شکل گیری محور 
 بی ثبات کننده 
در شرق ایران 

 مهم ترین عنصر 
 مبارزه با داعش 

 در افغانستان 
کشته شد
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صفحه 4

»آرمان ملی« سرمایه گذاری ایران در سرزمین های دوردست برای تولید محصولات کشاورزی را بررسی می کند

امنیت غذایی با کشت فراسرزمینی
       کشورهایی چون چین، هند، کره جنوبی و امارات از جمله کشورهایی هستند که به کاشت محصولات استراتژیک چون برنج و گندم 

در کشورهای آفریقایی و آمریکایی لاتین رو آوردند

ترقی: نباید عقب نشینی کرد!

 هراس برخی اصولگرایان
 از توصیه های رهبری

آرمان ملی :  برخی مواقع موضوعاتی در جامعه سبب چالش می شود که با ورود مقام معظم رهبری وضعیت مشخص و 
ابهامات برطرف می شود مانند موضوع حجاب یا فعالیت های اقتصادی.  مقام معظم رهبری اخیرا ائمه جمعه را به نظارت 
بر سلامت این ستادها سفارش کردند و با تأکید بر پرهیز از ورود در فعالیت های اقتصادی، خاطرنشان کردند: »از فعالیت 
اقتصادی حتی به عنوان تأمین هزینه های نماز جمعه باید اجتناب شود، چرا که آثار منفی ورود بعضی از آقایان محترم 

به این فعالیت ها، هنوز هم دامن گیر نظام اسلامی است.« آنچه ایشان تاکید کردند...

   عکس:  محمد کرمعلی
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یـادداشــت 2

همین صفحه

سیدحسن موسوی چلک
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران

این روزها خبر مربوط به وقوع سیل بخش عمده ای از 
اخبار کشور را در فضاهای مجازی و واقعی و در گفتمان 
مردم به خود اختصاص داده است. با توجه به تجارب قبلی 
که ما داریم و داشتیم، انتظار می رفت که هوشمندانه تر در 
این زمینه عمل می کردیم. گرچه از همین ابتدا به این نکته 

صفحه 11اشاره کنم که ساختن خانه و اماکن...

یـادداشــت1

همین صفحه

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

داستان حجاب یک تفاوت مهمی با مجموعه قبلی ها پیدا 
کرده است. این نه اولین بار است و نه آخرین بار خواهد بود 
که برخی مسئولان سعی کرده اند حجاب و مساله حجاب 
را با گشت ارشاد حل کنند. همه ما به یاد داریم که در 
گذشته ها نیز معمولا در فصل تابستان چنین برخوردهایی 

صورت گرفته است...
صفحه 11

سخــن روز

صفحه 2

مقام معظم رهبری نکات بسیار مهم  و اساسی را برای 
وظایف و نوع عملکرد ائمعه جمعه که در لباس روحانیت 
هستند بیان کردند. لذا رعایت نکاتی که مقام معظم رهبری 
فرمودند ضروری است و می تواند رابطه مردم با روحانیت 
را به طور کلی بسیار وثیق و محکم سازد. معمولا ورود در 

فعالیت های اقتصادی برای روحانیون...

آیت ا... محسن غرویان 
استاد حوزه و دانشگاه

خطای تندروها پیرامون حجاب 

توهم را کنار بگذاریم، امیکرون جدی است!چرا پس از بحران؟خطای تندروها پیرامون حجاب 

داستان حجاب یک تفاوت مهمی با مجموعه قبلی ها پیدا کرده است. 
این نه اولین بار است و نه آخرین بار خواهد بود که برخی مسئولان سعی 
کرده اند حجاب و مساله حجاب را با گشت ارشاد حل کنند. همه ما به یاد 
داریم که در گذشته ها نیز معمولا در فصل تابستان چنین برخوردهایی 
صورت گرفته است. بنابراین آنچه اخیرا در جامعه ما اتفاق افتاد خیلی 
پدیده عجیب و غریبی نیست. اما آنچه برای اولین بار اتفاق افتاد، اعتراض 
بانوان محجبه به مقوله برخورد گشت ارشاد بود. کمتر اتفاق افتاده بود که 
بانوان محجبه به رفتار گشت ارشاد اعتراض کنند. اما این بار نه تنها بانوان 
محجبه بلکه برخی از چهره ها نیز به شیوه برخورد »گشت ارشاد« اعتراض 
کردند. اینکه چرا این اتفاق اینبار افتاد و ما هم شاهد اعتراض برخی از 
مسئولان بودیم و هم از آن مهم تر شاهد اعتراض بانوان بودیم، بازمی 
گردد به شرایط اجتماعی فعلی جامعه. همان طور که می دانیم مشکلات 
اقتصادی، گرانی ها، باعث شد که بسیاری از چهره ها و شخصیت ها هم به این 
وضعیت اعتراض کنند. اما واقعیت آن است که مساله اقتصادی هم به کنار، 

از آنجا که دولت ها نتوانسته اند در برخی از عرصه های اقتصادی و اجتماعی 
موفق باشند، برعکس گذشته اینبار انتقادها به گشت ارشاد و برخی از 
برخوردهای صورت گرفته بیشتر شد. متأسفانه برخی تصور می کنند که 
اگر در برابر حجاب اجباری عقب نشینی کنند، بانوان یک گام دیگر به جلو 
آمده و تقاضاهای دیگری خواهند کرد. حتی برخی گفتند که به هیچ وجه 
نباید در خصوص مساله حجاب عقب نشینی نماییم. واقعیت امر بر آن است 
که برخلاف آنچه برخی تصور می کنند مساله حجاب در حقیقت اینگونه 
نیست که اگر اصراری بر حجاب اجباری نداشته باشیم دیگر سنگ بر روی 
سنگ بند نخواهد شد. همه مان یا بسیاری از ما دوران قبل از انقلاب را به 
یاد می آوریم. آیا در دوران قبل از انقلاب که حجاب اجباری در کار نبود، 
مادران، خواهران، دختران و همسران ما بی حجاب در خیابان ها می آمدند؟! 
این چه استدلالی است که برخی به کار می برند که اگر حجاب اجباری در 
کار نباشد سنگ بر روی سنگ بند نمی شود؟ مگر قبل از انقلاب که حجاب 
اجباری نبود، زنان چگونه بیرون می آمدند؟ مگر در بسیاری از کشورهای 
اسلامی در اندونزی، عراق، لبنان، امارات و پاکستان که حجاب اجباری در 
کار نیست، زنان هیچ چیز را رعایت نمی کنند؟ اینکه بگوییم که اگر حجاب 
اجباری در کار نباشد. آن چیزی که نحوه پوشش را رقم می زند مجموعه ای 

از هنجارهای اجتماعی، سنت ها و باورهای عمیق تر جامعه است. 

این روزها خبر مربوط به وقوع سیل بخش عمده ای 
از اخبار کشور را در فضاهای مجازی و واقعی و در 
گفتمان مردم به خود اختصاص داده است. با توجه 
به تجارب قبلی که ما داریم و داشتیم، انتظار می رفت 
که هوشمندانه تر در این زمینه عمل می کردیم. گرچه 
از همین ابتدا به این نکته اشاره کنم که ساختن خانه و 
اماکن مختلف در مسیر رودخانه خودش اشتباه بزرگی 
است که ویرانی های ناشی از سیل، تاوان همان اشتباه ها 
و توجه نکردن به هشدارها و ایمنی ها برای پیشگیری از 
وقوع چنین مباحث و موضوعات و پدیده طبیعی است. 
با توجه به این سوابق و تجارب قبلی خساراتی که ما از 
سیل و سایر بلایای طبیعی دیدیم، اینکه هوشمندانه 
باید عمل می کردیم، هم مردم و هم سازمان های 
مختلف، انتظار نابجایی نیست. ولی متأسفانه ما همیشه 
عادت کرده ایم که مردان پس از بحران باشیم. ما اگر از 
قبل هماهنگی های لازم را انجام داده باشیم، حتی در 
زمان وقوع هر بحرانی، مثل سیلی که اتفاق افتاد، هر 
سازمانی کار خودش را می کرد و نیازی اصلا به حضور 
مسئولان ارشد نیست. تجربه چندین ساله کشور 
ما نشان داد که ما معمولا برای پیشگیری و ایمنی 
برنامه ای نداریم و بعد از بروز بحران ها و خسارات های 
زیادی انسانی و مادی که وارد می شود، می خواهیم 
ورود پیدا کنیم و معمولا هم ورود ما کوتاه مدت است 
و آن آثار و عوارض علاوه بر اقتصادی که قطعا فشار 
بر مردم می آورد، آن پیامدهای روانی اجتماعی را 
که معمولا جدی نمی گیریم، لذا بحران هایی از این 
دست برای کشور، مردم، خانواده و به معنای عام آن 
برای جامعه خسارت بار است. حتی در همین کلیپ ها 
می دیدیم به رغم اینکه برخی مردم سعی می کردند به 
بقیه مردم هشدار دهند، اما باز مردم باور نمی کردند و 
جدی نمی گرفتند. اینها نشان می دهد که یک مشکلی 
داریم.  مشکل ما این است که هیچ وقت بحران را 
جدی نمی گیریم و همیشه فکر می کنیم که مرگ 
مال همسایه است و ما گرفتارش نمی شویم. معمولا در 
بحران نمی ایستند عکس و فیلم بگیرند که منتشر کنند 
و لایک بخورد. ولی می دیدیم برای اینکه فیلم بگیرند 
و پخش بکنند، یک جاهایی همدیگر را هول می دادند 
که زودتر فیلم بگیرند یا فیلم بهتری بگیرند! اینها 
نشان می دهد که نه مردم و نه ما ایمنی و پیشگیری و 
موضوعاتی از این دست را جدی نمی گیرند و طبیعتا 
هم بعد از وقوع چنین بحران هایی سازمان هایی که در 
این حوزه ها مسئولیت های مستقیم تر دارند مثل هلال 
احمر در عمل بیشتر از بقیه سازمان ها درگیر هستند، 
لذا مدتی انرژی و زمان این سازمان ها و کشور برای 
سروسامان دادن اولیه به همین بحران ها اختصاص پیدا 
می کند. اینکه ما کی قرار است از این بحران ها درس 
بگیریم و کی قرار است ایمنی و پیشگیری را جدی 

بگیریم، واقعا من شخصا پاسخی برایش ندارم. 

تب و لرز و درد. اولش یک گلودرد ساده است 
بعد تو را بدجور درگیر می کند. کروناهای قبلی 
نفس را از انسان می گرفتند.  شنیده ای این 
سویه های جدید امیکرون با ریه کار ندارد. برای 
بعضی همین جا بسنده می کند. دو سه روزه سرپا 
می شوند اما برای بعضی نه این ابتدای ویرانی است. 
ریه هم ممکن است گرفتار شود. بعد از گذشت 
چندسال زندگی با  کرونا باز می پرسیم این هیولا 
از کجا پیدایش شد. نزدیک به ۶۰۰ میلیون انسان 
به کرونا مبتلا شده اند. بعضی سخت آنچنان که 
نفس برای شان نماند ۵/۶میلیون آدم جان شان از 
بین رفت. این تازه همه  آمار رسمی نیست. بسیاری 
از نقاط جهان آمار نداده اند. عدم شناخت ما از کرونا 
از اول یک توهم بود.  به قول حافظ: »چون ندیدند 
حقیقت ره افسانه زدند«! این آهنگ توهم از همان 
ابتدا پیش آمد از همان زمان که از ووهان چین سر 
درآورد. تخت های پی در پی در بیمارستان های 
سرباز صحرایی ووهان را می دیدیم اما مرگ مال 
همسایه بود به ما ربطی نداشت. فکر می کردیم 
این کرونا در چین می ماند. توهم خامی بود. چون 
مردم جهان درسفرند و ویروس ها هم با آن ها سفر 
می کنند.  کرونا به ایران آمد نمی شناختیمش با 
آن شوخی می کردیم. بعد او عزیزان مان را گرفت 
گورستان ها را پر کرد. وحشت به دل ما انداخت.  از 
انتهای سال ۱۳۹۸ تا امروز کرونا دست به هر کاری 
زده است. کشورها مسابقه  تولید واکسن گذاشتند.  
برتری جویی واکسن ها بود دعوا بر سر کدام بهتر 
است کدام نه. فایزر، آسترازنکا، کوویشیلد، یانسن، 
مدرنا، سینوفارم، سینوواک و بهارات و... ما هم 
دنبال تولید واکسن برکت رفتیم. هزینه ساخت 
واکسن داخلی بالا بود.  مردم جهان فکر کردند به 
خورد و خوراک چینی ها ناسزا بگویند. احساسات 
ضدچینی در جهان افزایش یافت. انگشت اتهام 
به طرف چین نشانه رفت. مردم دنیا دولت چین 
را به کوتاهی در اطلاع رسانی درست و به موقع 
و کم اهمیت جلوه دادن شیوع ویروس کرونا در 
مراحل ابتدایی و حتی پنهان کاری متهم کردند. 
در این بین برخی  از کشور ها خواستار پرداخت 
غرامت از سوی دولت چین به کشور های آسیب 
دیده از ویروس کرونا شدند.  مردم جهان باز 
توهم داشتند و می گفتند چرا چینی ها خفاش 
خوردند، چرا در برخی رستوران هاشان مورچه خوار 
سفارش می دهند ؟ به هر حال وزارت اطلاعات 
چین در گزارشی که برای رئیس جمهور این 
کشور تهیه کرد، تاکید داشت که احساسات 
ضد چینی در کل دنیا به بالاترین سطح از زمان 
سرکوب میدان تیان آن من در سال ۱۹۸۹ رسیده 
است. بعضی کسب و کارها عالی شد ثروت عظیمی 

به جیب بعضی رفت و کسب و کار بسیاری به 
خاکستر نشست. بچه های جهان از مدرسه ها 
دور شدند. آموزش آنلاین طرفدار پیدا کرد. باز 
بحث بی عدالتی در آموزش به خاطر شرایط نابرابر 
دانش آموزان جهان مطرح شد.  با ظهور امیکرون 
توهم ما به کرونا باز اوج گرفت. فکر می کردیم این 
سویه پایان کروناست. فکر می کردیم، امیکرون 
یک سرماخوردگی مهربان است با یک عطسه 
 BA. 2 و سرفه و آبریزش بینی. دوره  امیکرون
تمام شد. خیلی دچارش شدند اما سبک بود 
دنیا آمد نفس بکشد. مردم شروع به سفر کردند. 
اما به قول مینو محرز فوق تخصص بیماری های 
عفونی، تکلیف دنیا با این ویروس هنوز معلوم 
نیست. امیکرون این توهم تازه با یک جهش جدید 
به استقبال بشر آمد. دیویدمونتفیوری، استاد 
موسسه واکسن انسانی  در مرکز پزشکی دانشگاه 
دوک ایالات متحده، گفت BA۴ و BA ۵ نسبت 
به نسخه اصلی سویه امیکرون یعنی BA سه برابر 
کمتر به آنتی بادی های خنثی کننده واکسن های 
کووید موجود حساس است و نتایج تحقیقات 
نشان می دهد BA ۴ و BA ۵ چهار برابر بیشتر 
از BA 2 در برابر آنتی بادی های حاصل از واکسن 
مقاوم هستند. ما همچنان به توهم کرونازده  خود 
چسبیده ایم. مثلا ماسک را کناری گذاشتیم. 
در مترو و مکان های شلوغ بدون رعایت فاصله 
فیزیکی روزگار می گذرانیم.  دکتر محرز می گوید: 
»وحشت کردم از میدان صنعت می گذشتم از 
اینکه دیدم مسافران مترو دیگر ماسک نمی زنند. 
در حالیکه قبل تر بیشتر ماسک داشتند. باید آگاه 
بود این سویه بسیار خطرناک است.  ارگان های این 
امیکرون بیشتر شده است. خودش را قوی می کند 
هر چه جهش پیدا می کند؛ تهاجمش به اندام های 
مختلف بدن و واکسن گریزی اش بیشتر می شود. 
سرعت انتقالش زیاد است و تعداد بستری ها هر 
روز بیشتر می شود حالا بیاییم توهم را کنار بزنیم.  
واکسن نوبت سوم و چهارم لازم است. خب باید 
روش های دیگر پیشگیری را رعایت کنیم چه 
اشکال دارد ماسک بزنیم، فاصله فیزیکی را رعایت 
کنیم و دست هایمان را مدام بشوییم و شستن 
دست را ترغیب کنیم. عباس شیراوژن، سخنگوی 
ستاد مقابله با کرونا با اعلام روند افزایشی ابتلا به 
کرونا با زیرسویه BA۵  بر پرهیز از عادی انگاری ها و 
همچنین بر استفاده الزامی از  ماسک در هواپیماها، 
قطار و مترو، اتوبوس ها و همچنین در اماکن زیارتی 
و هیات های مذهبی تاکید کرد. شهرها یکی پس 
از دیگری زرد و نارنجی می شوند. این سویه بویایی 
و چشایی را تحت تاثیر قرار می دهد. تب تند و غیر 
کنترل شده در بین کودکان و مشکلات گوارشی، 
گلودرد و آبریزش و سردرد بدن درد و اگر پیش 
برود سرفه های جانخراش. امیکرون و جهش های 
تازه اش توهم نیست یک حقیقت است، جدی اش 

بگیریم. 

فریبا خانی
نویسنده و روزنامه نگار

صادق زیباکلام
استاد دانشگاه

وزیر خارجه:  می خواهیم به یک توافق خوب و پایدار برسیم

معاون رئیس جمهور: رسانه ها پیگیر مصوبات سفرهای استانی باشند

آرمان ملی: رایزنان فرهنگی جمهوری اسلامی ایران در خارج 
از کشور در آخرین روز همایش خود با پذیرش دعوت حسین امیر 
عبداللهیان وزیر امور خارجه، جلسه اختتامیه خود را در جمع مشترک 
با مدیران وزارت امور خارجه برگزار کردند. در این نشست صمیمی که 
حجت الاسلام والمسلمین ایمانی پور رئیس سازمان فرهنگ و ارتباطات 
اسلامی، معاونان این سازمان و تعدادی از معاونان و مدیران ارشد وزارت 
امور خارجه حضور داشتند، حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه 
طی سخنانی تاکید کرد: سیاست، اقتصاد، امنیت و فرهنگ حلقه های به 
پیوسته ای هستند که می توانند اهداف نظام را در خارج از کشور محقق 
سازند. وزیر امور خارجه کشورمان، تحول فرهنگی، ضرورت هماهنگی 
هرچه بیشتر نهادهای جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور در امور 
فرهنگی و رعایت مقررات کشور محل ماموریت را سه اصل مهم پیشبرد 
اهداف فرهنگی در خارج از کشور دانست.  رئیس دستگاه دیپلماسی 
کشورمان در ادامه با تشریح آخرین تحولات مربوط به گفت وگوهای رفع 
تحریم افزود: ما در دستگاه دیپلماسی مذاکرات را دنبال خواهیم کرد اما 

می خواهیم به یک توافق خوب، قوی و پایدار دست یابیم. وزیر امور خارجه 
کشورمان توجه هر چه بیشتر به جایگاه زبان فارسی که در شکل گیری 
هویت ایرانیان خارج از کشور سهم ویژه ای دارد را جزو اولویت های وزارت 
امور خارجه و سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی دانست. در ادامه جلسه 
برخی از رایزنان فرهنگی مسائل، موضوعات و مشکلات خود را با وزیر امور 
خارجه در میان گذاشتند. حجت الاسلام ایمانی پور رئیس سازمان فرهنگ 
و ارتباطات اسلامی نیز در سخنان خود تاکید کرد در یک هفته نشست 
رایزنان فرهنگی، موضوعات دانش بنیان، همگرایی و جذابیت فرهنگی 
از محورهای برگزاری دهمین نشست رایزنان فرهنگی نمایندگی های 
جمهوری اسلامی ایران در خارج از کشور بوده است. در این نشست دکتر 
صفری معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه گزارش اقدامات 
اقتصادی را ارائه داد همچنین ناصر کنعانی سخنگو، امرودی مشاور 
فرهنگی، عامری مدیرکل امور ایرانیان خارج از کشور و شیخ الاسلامی 
معاون وزیر خارجه و جمعی از دستیاران و مدیران ارشد حضور داشته و 

دیدگاه های خود را مطرح ساختند. 

آرمان ملی: معاون پارلمانی رئیس جمهور 
گفت: رسانه ها، مصوبات سفر رئیس جمهور را 
پیگیری و تا رسیدن به نتیجه مطلوب اجرای آنها را 
مطالبه کنند.  سیدمحمد حسینی در همایش روز 
خبرنگار و بزرگداشت سالروز عملیات غرور آفرین 
مرصاد در مجتمع فرهنگی و هنری شهید آوینی 
شهر همدان با تبریک به فعالان عرصه رسانه، 
اظهار داشت: خبر از مقوله و جنس دانش و رهیافت 
آن دانایی و روشنگری است و در قرآن کریم بالغ 
بر 2۵ بار مشتقات خبر بیان شده است. معاون 
رئیس جمهور با بیان اینکه خبرنگاران و اصحاب 
رسانه و قلم رسالت و مسئولیت سنگین و مهمی 
بر عهده دارند. وی خاطرنشان کرد:  همچنان که 
در عرصه جنگی نظامی رزمندگان وظیفه دفاع از 

کیان، حیثیت و استقلال کشور را بر عهده دارند، 
در عرصه جنگ نرم و جنگ رسانه ای نیز اصحاب 
قلم و رسانه به عنوان پیشگامان و طلایه داران این 
عرصه، مسئولیت سنگینی بر عهده دارند. معاون 
رئیس جمهور با اشاره به تبلیغات منفی و جنگ 
روانی دشمنان علیه ملت ایران گفت: در دوران 
دفاع مقدس رسانه های معاند تا مدتها خبر آزادی 
خرمشهر و یا پیروزی های بزرگ رزمندگان را 
منتشر نمی کردند تا در روحیه رزمندگان تزلزل 
ایجاد کرده و مردم را ناامید کنند اما مردم هوشیار 
بودند و نگاهشان به زبان و اشاره امام راحل بود. 
حسینی خاطرنشان کرد: خبرنگاران با سلاح قلم 
و دوربین به تبیین و روشنگری پرداخته و بسیاری 
از نقشه ها و توطئه های دشمنان و بدخواهان 

ملت ایران را نقش بر آب می کنند که از آن جمله 
می توان به برنامه روایت فتح شهید آوینی و نیز 
برنامه های مرحوم نادر طالب زاده اشاره کرد. معاون 
رئیس جمهور تاکید کرد: دشمنان با تبلیغات 
منفی و برجسته کردن موارد ضعف جزئی، به 
دنبال ایجاد ناامیدی در بین مردم و تحت الشعاع 
قرار دادن دستاوردها و اقدامات مهم دولت مردمی 
هستند که متأسفانه برخی نیز در داخل با آنان 
همنوایی می کنند. حسینی با بیان اینکه دولت از 
انتقاد و پیشنهادهای منصفانه و سازنده استقبال 
می کند از خبرنگاران و اهالی رسانه خواست در کنار 
بیان منصفانه نقاط ضعف، دستاوردها و موفقیت 
بزرگ دولت را مطرح کنند تا دشمنان نتوانند 

سوءاستفاده کنند. 

سیدحسن موسوی چلک
رئیس انجمن مددکاران 

اجتماعی ایران

عمل به توصیه رهبری سرلوحه کار روحانیت

چرا پس از بحران؟

صفحه 3

صفحه 3

حسن بهشتی پور در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 پیشنهاد اروپا
  می تواند سبب 
 احیای برجام 

شود
 ایران حق دارد 

 از منافع اقتصادی برجام 
استفاده کند

 صدای عادل از سیما 
حذف شد!
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